
Stafetten
– Fra min stol

biblioteker for KU, AU, 
RUC og ITU, som drives 
af Det Kgl. Bibliotek samt 
Aalborg Universitets- 
bibliotek.

Herudover er vi ansvar-
lige for Det Kgl. Biblioteks 
Dokumentservice, der er 
en ny national service lan-
ceret i efteråret 2024 samt 
en netop indgået aftale 
med Portico om bevaring 
og permanent adgang til digitale ressourcer dækket af de 
nationale licensaftaler. 

Vi varetager hele den samlede portefølje af digitale 
materialer for KU, AU, RUC og ITU, som også omfatter 
indkøb af e-bøger og andre digitale ressourcer. Vi forhand-
ler licensaftaler, indkøber enkeltabonnementer og sørger 
for i tæt dialog med vores kolleger at gennemgå og justere 
licensporteføljen årligt for at give adgang til de digitale 
materialer, brugerne har behov for. 

Der sker rigtig meget på området i disse år; vi skal for-
holde os til open access publiceringsøkonomi, klimaaftryk 
fra digitale ressourcer, tekst- og datamining, brug af AI, 
samt trends der går mod livslang læring.

Lige nu er jeg optaget af at få afsluttet den største natio-
nale licensaftale for Danmark, så vi kan komme i gang med 
forberedelser til forhandling af alle de licensaftaler, der skal 
gælde fra 2026.

Sendt 
videre til:

Anne Marie Lind Danielsen, personaleleder i VIA Bib-
lioteks afdelinger i Herning, Horsens, Ikast, Randers og 
Silkeborg

At være personaleleder på flere adresser indebærer løbende 
personalemøder på adresserne, og i den forbindelse afhol-
des der også 1:1 møder. Der drøftes bl.a. arbejdsopgaverne 
for medarbejderen, trivsel og udviklingsopgaver. Gennem 
personalemøder sikres videndeling på tværs af adresser, og 
at vi alle arbejder med kerneopgaven.

Foruden at være personaleleder er jeg koordinator på de 
teams, der arbejder med tidsskrifter, bøger, e-ressourcer og 
katalogisering på tværs af VIA Bibliotek. Det giver et godt 
samlet blik over, hvordan VIA Bibliotek kan prioritere mid-
lerne bedst muligt til indkøb af de forskellige materialer, og 
hvordan de supplerer hinanden. I teamet for e-ressourcer 
arbejder vi med anskaffelse og opsigelse af licensaftaler. Vi 
har en række nationale aftaler, som forhandles centralt af 
KB Licenskonsortium. Dertil har vi en portefølje af lokale 
aftaler – primært danske ressourcer. Disse skal forhandles 
lokalt, og det er mit arbejde. Jeg sætter en stor ære i at få 
det til en god pris, dels af hensyn til lokal økonomi, dels 
fordi forlagene tjener mere end rigeligt på bibliotekerne.

VIA Bibliotek har et årligt medarbejderseminar, som 
strækker sig over to dage. I år var det henlagt til mit områ-
de, og derfor har jeg haft travlt med at få faglige og sociale 
arrangementer plads. Vi havde bl.a. besøg af vores forsk-
ningsdirektør, da VIA Bibliotek hører under forsknings- 
området.

Sendt 
videre fra: 

Birthe Marie Emerek, bibliotekar UCN

Sendt 
videre til:

Kasper Løvschall, chefkonsulent AUB
 

Den seneste tid har budt på flere farvel. Jeg har netop sagt 
farvel til to nære kolleger og en bibliotekschef, der alle har 
trukket sig tilbage efter et langt og velfortjent arbejdsliv. 
De har, fordi vi har arbejdet sammen mange år, været faste 
ankerpunkter for mig – som nu er kappet. Noget slutter, og 
noget nyt begynder.

Selvom jeg arbejder med udvikling, er jeg på det per-
sonlige plan ikke den stærkeste til forandringer. Jeg trives 
bedst, når tingene er, som de plejer at være. Jeg tror, min 
kreativitet er drevet af ro på de indre linjer. Men et nyt år 
er begyndt, og det bringer sandsynligvis en masse foran-
dringer med sig. Jeg lever i og med dem – på trods.

Året er allerede godt i gang med spændende projek-
ter og opgaver. Et af de første nedslag er vores rolle som 
udviklingspartner i et projekt ledet af Det Kgl. Bibliotek. Vi 
arbejder med Ex Libris’ nye produkt, Library Open Work-
flows, som er et udviklingsmiljø med ”lav indstigning” – 
direkte indbygget i Alma.

I FFU-sektoren er integrationen mellem Alma og DBC’s 
CULR (den database, der kobler brugere af bibliotek.
dk sammen med bibliotekerne) på dagsordenen. Jeg har 
tegnet stregerne til en løsning, og det skal gerne blive til et 
projekt.

En anden vigtig prioritet i år bliver arbejdet med en ny 
AI-strategi på AAU’s uddannelsesområde. Her har jeg fået 
lov til at bidrage.

Så byder januar også på undervisning på DFFU’s ma-
sterclass. Året starter jo faktisk ret fedt på trods af foran-
dringer.

Sendt 
videre til:

Lise Baltzer, afdelingsleder Det Kgl. Bibliotek Licens- 
forvaltning

I Det Kgl. Bibliotek har min afdeling to kerneopgaver. Den 
ene er en national opgave som Det Kgl. Biblioteks Licens-
service, hvor vi er sekretariat for to nationale licenskon-
sortier og forhandler licensaftaler med internationale og 
danske forlag/leverandører på vegne af medlemsinstituti-
onerne. Den anden er en 'lokal' opgave med licensforvalt-
ning for de fire universitets- 

Stafetten bliver 
sendt rundt mellem 
kolleger i sektoren, 

der skriver en lille tekst om, 
hvad der optager dem her 
og nu – om arbejdsopgaver, 
udfordringer, glæder, bekym-
ringer, nye initiativer, gamle 
vaner og meget mere. 

Stafetten




